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Kot vzgled vsem ostalim
Takrat, ko smo se v koordinacijskem odboru za

zgodovinopisje pri predsedstvu OK SZDL pričcli
spopadati s prvimi viri in še nismo prav natančno
vedeli kako naj se jih lotimo in obdelamo, so nam
povedali, da so v Preserju pravi entuziasti, ki so
baje obdelali'že celotno krajevno skupnost in
gradivo že čaka na objavo.

Nekoliko časa smo oklevali, končno pa smo se
le odločili in jih poklicali. Prišla sta prav kmalu.
Danilo Bajat in Stanko Petelin. Bili smo presene-
čeni saj je bil pred nami cel kup gradiva, v celoti
obdelanega in povezanega v celoto, ki je ponazar-
jal krajevno skupnost Podpeč-Preserje med
NOB..

Ko smo premišljevali kaj naj napišemo v Našo
komuno. da bomo bralcem vendarle lahko pred-
stavili konkretno delo odbora za zgodovinopisje
po^krajevnih skupnostih, smo se spomnili na Pre-
serčane.

Zavrteli smo telefon in naprosili Danila Bajata,
da nam nazorno prikaže in zaupa »recept«, po
katerem jim je v sorazmerno kratkem času uspelo
obdelati in zbrati tisto, kar je za razvoj neke KS
izrednega pomena.

Takole nam je povedal: V Zvezi borcev NOV
Podpeč-Preserje smo že dlje časa razmišljali, da
bi se lotili te odgovorne naloge. Seveda je bil
potreben konkreten pristop k delu, predvsem pa
je bila važna metoda dela, tako da si delo čimbo-
lje olajšamo in ga opravimo v kar se da kratkem
času.

Najprej odbor
Ustanovili smo odbor za zgodovinopisje, kate-

rega so sestavljali naslednji člani: Andrej in Stan-
ko Petelin, Danilo Bajat, Milena Kocjan, Jože
Mravlje in Viktor Kirn. Viktor Kirn je doma
pravzaprav iz Borovnice, veliko njegovih aktivno-
sti iz NDB pa se je navezovalo na Puntarja, zato
je njegova pomoč toliko bolj dragocena. (Molek
Jože - Puntar, predvojni komunist, glavni organi-
zator NOB za borovniško preserski rajon in prvi
komandant II. čete I. bataljona Ljubo Šercer.)

Odbor je vodil Danilo Bajat. Delo smo si raz-
delili že takoj na začetku, predvsem smo si bili
edini, naj bo to monografija, ki bo zajemala le KS
Podpeč-Preserje, nujno pa se mora navezovati na
Rakitno in borovniški predel, saj so bile takratne
aktivnosti s temi kraji trdno povezane. Obenem
smo smatrali, da mora biti metodologija dela po-
polnoma enaka tisti, ki velja v okviru knjižnice
NOV in POS.

Razčlenjeno zbiranje podatkov
Andrej Petelin je bil zadolžen za pripravo stati-

stičnih podatkov. Opisal nam je predvojno razpo-
loženje kraja, strukturo prebivalstva, in podobno.

Stanko Petelin je pregledal ves arhiv kolikor ga
je seveda na vpogled. To je partizanski, domo-
branski, belogardistični, italijanski in arhiv cen-
tralnega komiteja. Pregledal je doslej vse objav-
Ijene članke in drugo gradivo, ki se nanaša na to
območje. (povojno spominsko gradivo). Stanko
Petelin je tudi pisec kronike.

Danilo Bajat je zbral vse podatke o udeležencih
boja glede na njihovo aktivnost. Podobno delo je
imela Milena Kocjan, ki je z Bajatom zelo tesno
sodelovala. Skozi matične knjige in krstne liste je
spremljala vse osebne podatke posameznikov ka-
kor tudi internirancev kraja.

Viktor Kirn je obdelal borovniški konec. Pred-
vsem Farškarijo (ime kraja v katerega spadata
vasi Breg in Pekel). Vse podatke o Puntarju in
nastanku II. čete I. bataljona Ljubo Šercer.

Jože Mravlje pa nam je zbral prav tako drago-
cene podatke s področja Podpeči in Jezera, saj je
Ie-ta predel v času pred drugo svetovno vojno in
med njo spadal pod tomišeljski rajon. Mravlje je
v teh krajih živel, zato nam je o tem predelu zelo
veliko povedal, še posebnega pomena pa so po-
datki u ustanovitvi IV. čete I. bataljona Ljubo
Šercer, ki je nastala na tem predelu.

S tako precizno razdelitvijo dela in metodo, ki
je zares primerna je uspelo odboru, da je podatke
kaj hitro pričel zbirati. O tem koliko je bilo ob
tem delu vloženih naporov ne bi govorili, to se
vidi samo po sebi.

Odbor se je občasno sestajal. Ves zbrani mate-
rial, ki so ga zbrali so razmnožili, tako da je bil v
vpogled in nadaljnjo pomoč pri delu vsakemu
članu odbora. Na teh posvetih je prišlo do izredno
dragocenih izmenjav mnenj in usklajevanja, ki je
monografiji sčasoma dala podobo kakršno ima
sedaj.

Podobo pravimo? Res da je to gradivo, kakor
smo že omenili, ki je vredno vse pohvale. Vsi
podatki so točni, preverjeni, avtentični. Monogra-
fijo bogati tudi veliko fotografskega gradiva in
originalnih pisem, katere so borci pošiljali domov.

Monografija je v končni fazi obdelave. Odbor
smatra, da je nujno da po en izvod dobi osnovna
šola, krajevna skupnost, skratka vsi tisti forumi v
KS, katerim bo s pridom služila. O tisku še ne
razmišljajo, saj je povezan z velikimi sredstvi,
katere pa naenkrat še ne mogrejo zagotoviti.
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